Slovesné tvary
	Tvary
	Určité
	příklad
	Neurčité
	příklad

	Jednoduché
	- oznam. zp. přít. času
- rozkaz. způsob
- oznam. zp. bud. času

   dokonavých sloves

- oznam. zp. bud. času

   nedok.sloves pohybu
	píšeš
piš

napiš

půjdu
	- infinitiv
- příčestí min.

-příčestí trpné

- přech. přít.:

-přech.minulý  
	psát
psal

psán, pokryt

píše, píšíc, píšíce;

nesa, nesouc, nesouce;
přines,přinesši, přinesše;

	Složené
	- oznam. zp. min. času
- oznam. zp. bud. času

   nedokonav. sloves

-podmiň. zp. přítom.

-podmiň. zp. minulý

opisné pasívum

zvratné pasívum
	psal + ø

budeš psát

psal bys

byl bys

psal; 
byl bys

býval psal

je psán
psal se
	
	


1. Od slovesa zpívat vytvořte tyto tvary:

Kmen přítomný –

Kmen minulý –

Příčestí minulé-

Příčestí trpné –

Opisné pasívum –

Zvratné pasívum -

Podstatné jméno slovesné –

Přechodník přítomný (všechny tvary) –

Přechodník minulý (všechny tvary) –

Přídavná jména slovesná od výše uvedených tvarů –

1.os.č.j.zp.podmiň. přítomný -

2. Určete u sloves ve větách mluvnické kategorie.

Eva připravila k večeři těstoviny se sýrem. Snídej rychle, abys nepřišel pozdě! Nevíš, kde jsem ty brýle položila? Napiš jí, aby raději nejezdila. Budeš ještě cvičit?  Na moment ji napadlo, aby nechodila na večírek a zůstala doma.
3. Tvořte tvary přechodníků:

Být (přechodník přítomný, r.m., č.j.) =

Uklonit (přechodník minulý, r.ž., č.j.) =

Vědět (přechodník minulý, č.množ.) =

Vybrat (přechodník minulý, r. ž., č.j.) =

Namazat (přechodník minulý, r.m., č.j.) =

Číst (přechodník přítomný, č. množ.) =

Napsat (přechodník minulý, r.ž.,č.j.) =

Zpívat (přechodník přítomný, č. množ.) = 

Vidět (přechodník přítomný, r.m. č.j.) =
Vědět (přechodník přítomný, r.ž., č.j.) = 

Vynést (přechodník minulý, č.množ.) =
4. Slovesa v závorkách převeďte do tvarů přechodníků:
(Odložit) svou tašku, pomalu otevřela zavřené dveře. (Položit) mu otázku, zadíval se mu přímo do očí. Nepřítel utekl do hor, (zanechat) nám svůj tábor na pospas. Trhala dopis na kousky, tiše přitom (naříkat). Lidé pobíhali kolem, (nevědět), co si mají počít. (Spatřit) ji, rozesmála se jako nikdy dříve. Rozčileně se opřel do zvonku, (pokoušet se) zaplašit vzrůstající pocit paniky. (Rozloučit se) běžela na nádraží.
� Přechodník přítomný se tvoří od kmene přítomného (zpravidla sloves nedokonavých) zakončením:


a) –a. –ouc, -ouce; tímto zakončením tvoří přechodník slovesa zakončená ve 3. os. č. množ. č. přít.  


koncovkou –ou, např. nesou= nesa, nesouc, nesouce;


b) –e, -íc, -íce; tímto zakončením tvoří přechodník slovesa zakončená ve 3. os. č. množ. č. přít. –í, případně –í/-ou, např. dělají= dělaje, dělajíc, dělajíce





